
   
 

1. december 2023 

 

I medfør af § 37 stk. 1 i Forretningsordenen for Inatsisartut fremsætter jeg følgende spørgsmål til 

Naalakkersuisut. 

 

Spørgsmål til Naalakkersuisut:  

 

1. Hvad er årsagen til, at Naalakkersuisut har valgt at godkende Royal Arctic Lines ønske om en 

systematisk stigning i fragtraterne fra og med januar 2024? 

 

2. Hvilke konsekvenser forventer Naalakkersuisut, at stigningerne i fragtraterne vil få for 

eksporterhvervene? 

 

3. Hvilke konsekvenser forventer Naalakkersuisut, at stigningerne i fragtraterne vil få for priserne i 

butikkerne herhjemme? 

 

4. På EM 2022 blev Naalakkersuisut pålagt at undersøge fordele og ulemper ved at ophæve Royal 

Arctic Lines koncession på fragt til og fra Grønland med mere. Undersøgelsen skulle omdeles til 

Inatsisartut inden FM 2024. Hvad er status på denne undersøgelse? 

 

5. Kan Naalakkersuisut oplyse andet af interesse for sagen? 

(Medlem af Inatsisartut Jens-Frederik Nielsen, Demokraatit) 

 

Begrundelse 

I Demokraatit er vi komplet uforstående over for, at Naalakkersuisut har besluttet at godkende ganske 

store stigninger i Royal Arctic Lines fragtrater. Dette vil yderligere svække købekraften i befolkningen. 

 

Stigningerne gælder både nord- og sydgående fragt, og vil uden tvivl få konsekvenser for både borgere og 

erhvervsliv. Vi kan således forvente højere priser herhjemme på stort set alting. Dette skal også ses i lyset 

af, at Naalakkersuisut og partierne bag finanslovsforliget (IA, Siumut, Naleraq og Atassut) allerede har 

besluttet at hente 85 millioner kroner i borgernes lommer i 2024 og årene fremover. 

 

Kigger man nærmere på, hvad det er Naalakkersuisut har godkendt, så er det ganske dårligt nyt. Strukturen 

er nemlig sådan, at fragtraterne kommer til at stige hvert eneste år så langt øjet rækker. Sagt anderledes, så 

kommer Naalakkersuisut til at fortsætte med systematisk at hente flere og flere penge i borgernes lommer. 

 

Allerede her 1. januar 2024 stiger priserne på fragt med 6,4 procent. Herefter stiger fragtraten med 3,1 

procent i 2025 og med 2,2 procent i 2026.  

 

Herudover er det blevet besluttet at der fremover, første gang i 2025, skal ske en løbende ratestigning på 

2,5 procent per år. Dette skal således ligges oveni i de øvrige bebudede stigninger. 



   
 

 

Jeg ser frem til at modtage svar på mine spørgsmål inden for en frist på 10 arbejdsdage. 


